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Ismet Mujezinović: risba

Osnovanje Antifašistič
nega sveta narodne osvobo 
ditve Jugoslavije je ena naj- 
večjih pridobitev narodno
osvobodilne borbe. Polo
ženi so bili temelji, na 
katerih se je gradila pravič
nejša ureditev v pokrajinah 
naše domovine, položeni so 
bili temelji, na katerih se 
snuje resnično bratstvo in 
enakopravnost vseh na
rodov in narodnosti Jugo
slavije, temelj nove, 
resnično demokratske 
vladavine.

Prestali smo ogromne 
napore, v katerih so se naši

iTudi v Grčiji 
naše 

prikolice
Letos smo že šestič na

stopili na mednarodni raz
stavi v Grčiji in s tem smo 
dosegli, daje ime „ADRIA” 
tudi tam doseglo zaželeni 
Grčiji in s tem smo dosegli, 
da je ime „ADRIA” tudi 
tem doseglo zaželjeni nivo. 
HELLAS itd., s sedežem v 
Atenah. HELLAS std., s 
sedežem v Atenah.

Za direktorja je bil za 
obdobje 4 let delegiran tov. 
Milan Panjan, kije do sedaj 
uspešno vodil pripravljalna 
dela.

Stran 5

narodi izkazali s takimi 
čudovitimi junaštvi in 
samoodpovedmi, s ka
kršnimi se bodo stoletje 
ponašali bodoči rodovi 
naših narodov. Navzlic 
ogromni, tako številčni kot 
tehnični premoči, se so
vražniku ni posrečilo 
uničiti jedra naše narodno
osvobodilne vojske. Na
sprotno, utrpel je ogromne 
izgube, mi pa smo si s to 
težko in krvavo borbo pri
dobili simpatije in občudo
vanje vsega naprednega 
sveta.

Po končani vojni smo 
obnavljali in gradili po vsej 
naši domovini. Gradili smo 
tudi nove družbene od
nose, katerih sad je da
našnji dan.

Danes pa so pred nami 
naloge, da uspešno nada-

Božidar Jakac: JAJCE

Iju jemo svoje delo v zvezi z 
družbeno preobrazbo, s 
poglabljanjem že začetih 
procesov preobračanja kot 
tudi zagotavljanje prodorov 
novih elementov, dohod
kovnih odnosov in uresni
čevanja samoupravljanja v 
družbeni praksi, zlasti na 
ključnih točkah odnosov v 
družbeni reprodukciji.

J Za 29. november, dan republike, čestitamo vsem 
* delovnim ljudem I
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Neznanje je najlažje 
opravičiti z

neobveščenostjo

Je res vedno in za vse 
krivo slabo informiranje? 
Res je, da v naši delovni 
organizaciji pospešno gra
dimo sistem informiranja in 
da včasih še zašepa. Toda 
bodimo pošteni: nikar ne 
opravičujmo svojega ne
znanja in se ne skrivajmo za 
kuliso neobveščenosti!

Pridobivanje, odvajanje 
dohodka, dohodkovni po
ložaj delavca v tozd, DSSS, 
vprašanja s področja cen, 
financiranja, to so le neka
tera izmed vprašanj, na 
katera tolikokrat ne vemo 
odgovora. V uredništvu smo 
se odločili, da ponovno raz
ložimo sporna vprašanja in 
danes na nekatera izmed 
njih lahko najdete odgovore 
na 8 - strani.
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Z obiska delovne skupine pri centralnem komiteju Zveze komunistov Slovenije

Obisk skupine iz CK ZK Slovenije v 
osnovnih organizacijah ZK v TOZD IMV

6. in 7. novembra so v okviru obiskov skupine CK ZKS v 
novomeški občini potekali razgovori tudi v 00 ZK naših TOZD. 
Skupina CK ZKS se je pogovarjala s člani 00 ZK in predstavniki 
samoupravnih organov v tozd Tovarna opreme Črnomelj, v tozd 
Tovarna opreme Mirna, v 00 ZK Presemica v tozd Tovarna 
avtomobilov in v 00 ZK skupne službe. Člani skupine so se s člani 
osnovnih organizacij ZK pogovarjali o aktualnih vprašanjih gospo
darskega in samoupravnega razvoja naših tozd s posebnim poudar
kom na krepitvi vloge in položaja ZK pri nadaljnjem razvijanju 
samoupravnega sistema in razreševanju številnih vprašanj, ki se 
pojavljajo na tej poti razvoja. Delovna skupina, ki jo je vodil izvršni 
sekretar predsedstva CK ZKS, je na vseh sestankih 00 ZK sledila 
svojemu namenu, da preveri in oceni sposobnost ZK pri razreše
vanju številnih vprašanj gospodarskega, samoupravnega in politič
nega razvoja tozd in delovne organizacije kot celote.

Na vseh sestankih osnovnih 
organizacij je bilo poudarjeno, 
da je ZK v zadnjem času okre
pila svojo idejno-politično 
vlogo, saj je bila namensko 
povezana s številnimi vprašanji, 
ki so aktualna za nadaljnji 
samoupravni razvoj tozd in 
krepitve vloge delavcev.

Vloga ZK se je odražala tako 
v vsebinskem pristopu k obrav
navanju posameznih aktualnih 
vprašanj, kot v njeni usposob
ljenosti za delovanje v drugih 
družbenopolitičnih organi
zacijah in vseh ostalih institu
cijah samoupravne organizira
nosti (zbori delavcev, delavski 
svet, komisije, delegacije itd.).

Ob vseh pozitivnih premikih 
pa so razgovori s skupino CK 
ZKS opozorili tudi na določene 
dabosti in pomanjkljivosti, 
caterim bo morala ZK v bo- 
ioče posvetiti večjo pozornost.

Omenimo naj le nekatera 
'prašanja kot so: razvijanje

pestrejših oblik dela ZK, ki 
bodo zvezo komunistov še bolj 
povezale z vsemi vprašanji dela 
in življenja TOZD in DO; na 
dalje vprašanja utrjevanja vloge

ZK v delegatskem sistemu, 
idejno-politiCnega usposab
ljanja ter stalne skrbi za sprejem 
novih članov v ZK.

Ob ocenjevanju dela in vloge 
ZK pa so bila izpostavljena tudi 
druga vprašanja, s katerimi ni 
povezana le ZK, temveč so v 
tesni povezanosti z delovanjem 
vseh organizacij in organov 
samoupravljanja. Izpostavljena 
je bila vrsta vprašanj in prob
lemov, ki so v tesni povezanosti 
z nadaljnjim razvojem in izpo
polnjevanjem samoupravnega 
sistema Tako je tekla beseda o 
nadaljnjem izgrajevanju celot
nega sistema gospodarskega 
polsovanja, o problemih zu
nanjetrgovinskega poslovanja, o 
problemih dohodkovne poveza
nosti tozd v delovni organizaciji

IMV, o združevanju in uporabi 
sredstev, o investicijah, kadrov
ski politiki, informiranju itd.

Na vseh teh področjih smo v 
zadnjih letih dosegli pomembne 
premike. Sprejeli smo vrsto 
dogovorov, opredeljenih v inter
nih aktih, s katerimi postav
ljamo nove odnose. Čeprav na 
vseh področjih novi odnosi še 
niso zaživeli, lahko ocenimo, da 
smo že prišli do nekaterih ugo
tovitev, ki opozarjajo na to, da 
bomo morali posamezne rešitve 
dopolniti in izpopolniti, kar bo 
prispevalo k še hitrejšemu raz
voju odnosov na osnovah za
kona o združenem delu.

Na vsa ta vprašanja smo opo
zorili tudi skupino CK ZKS z

(Nadaljevanje na 3. str.)

Ko so člani delovne skupine pri CK ZKS obiskali našo temeljno organizacijo združenega dela v 
Črnomlju, je tudi tu stekla živahna razprava.

2 IMV KURIR Novo mesto, 27. novembra 1979



(Nadaljevanje z 2. str.)
željo, da nam pomagajo obliko
vati rešitve, ki bodo prispevale 
k sprotnemu prilagajanju od
nosov potrebam delavcev zdru
ženih v tozd.

Kljub temu, da smo v 
zadnjem letu nekajkrat ocenje
vali stopnjo uresničevanja za
kona o združenem delu, da smo 
na različnih organih razpravljali 
o združenem delu, da smo na 
različnih organih razpravljali o 
razreševanju posameznih vpra
šanj, so se nekatera vprašanja 
skupini CK ZKS znova predsta
vila kot pereča in nerazrešena.

Tako je ob vseh naporih in 
prizadevanjih za pridobitev hlo

dovine, tudi DS delovne organi
zacije IMV, problem poveza
nosti preskrbe hlodovine z 
investicijo v Črnomlju prikazan 
kot neutemeljen.

Ponovno je bilo zelo kritično 
izpostavljeno vprašanje združe
vanja sredstev, vprašanje organi
zacije nabave in druga vpraša
nja, ki so jih že pred letom dni 
izpostavili na Mimi in smo na 
njih odgovorili oziroma jih 
poskušali pojasniti.

Kritično izpostavljanje teh 
vprašanj na sestankih v Črnom
lju in Mimi opozarja na močno 
prisotnost občinskih in tozdov- 
skih lokalizmov, ki nočejo in ne

želijo prejeti nobenega pojasnila 
in sprejetega dogovora na ravni 
delovne organizacije, ki ni v 
skladu z njihovimi ozkimi inte
resi.

Poudariti moramo, da smo se 
v zadnjih letih dogovorili in 
postavili določene rešitve, ki 
smo jih sprejeli n zborih delav
cev. Za takšne rešitve smo se 
opredelili zavestno, v prepri
čanju, da z njimi prispevamo 
tako h krepitvi vloge tozd in 
delavca, kakor k uspešnemu 
gospodarskemu poslovanju 
celotne delovne organizacije.

Zavedamo se, da bi po
samezne rešitve lahko bile 
boljše, vendar boljše ni možno

doseči po poti rušenja, temveč 
lahko dosežemo le z ustvar
jalnim naporom vseh zavestnih, 
samoupravno in politično orga
niziranih delavcev.

Zato je bila tudi na zadnji 
seji DS delovne organizacije 
sprožena pobuda za združitev 
vseh zdravih in pozitivnih ten
denc, ki prispevajo k hitrejšemu 
gospodarskemu in samouprav
nemu razvoju tozd in delovne 
organizacije. DS delovne organi
zacije IMV je že dosedaj na 
svojih sejah zavzemal stališča 
do vseh vprašanj, ki so se takrat 

zopet izpostavila kot kritična in 
nerazrešena.

Člani delovne skupine pri CK ZKS na razgovoru v tovarni avtomobilov.

Spodbujajmo iznajditeljstvo!
Inventivna dejavnost — pogoj za tehniški in gospodarski 
napredek in dolgoročna naloga

Skrb za inventivno (iznajditeljsko) dejavnost je v preteklih nekaj 
letih dobila vidno mesto v naši javnosti. Leto 1975 je bilo 
proglašeno za leto inovacij. Družbene in politične organizacije, 
med njimi posebno Zveza sindikatov. Gospodarska zbornica, 
Raziskovalna in izobraževalna skupnost Slovenije in Socialistična 
zveza delovnega ljudstva so posvetile precejšnjo pozornost pospeše
vanju inventivne dejavnosti. Omenjene organizacije so skupno z 
izvršnim svetom Slovenije sklenile družbeni dogovor o pospeše
vanju inventivne dejavnosti, iz katerega je jasno razviden njen
pomen za naš razvoj.

Tukaj je umestno najprej 
povedati, kaj inventivna dejav
nost sploh obsega, namreč 
izume, tehnične izboljšave m 
koristne predloge. Izum je 
povsem nova rešitev tehničnega 
problema, ki se lahko zavaruje s 
patentom in da uporabiti v 
industrijski in gospodarski

dejavnosti. Tehnična izboljšava 
je tehnična rešitev, dosežena z 
uporabo že znanih tehničnih 
sredstev in postopkov. Teh
nične izboljšave vodijo k večji 
storilnosti, boljši kakovosti, pri
hranku materiala ali energije, 
boljši kontroli, večji varnosti 
pri delu itd. Koristni predlogi

pa prispevajo k bolj racionalnim 
rešitvam in poenostavitvam pri 
pisarniških delih, dokumen
taciji, planiranju, organizaciji 
itd., obsegajo pa tudi enostavne 
ukrepe v proizvodnem in teh
niškem področju.

Pod pojmom 
inovacije razumemo uporabo 
dosežkov inventivne (iznajdi- 
teljske) dejavnosti v gospo
darski in družbeni praksi.

Pomembna sestavina inven
tivne dejavnosti je njena mno
žičnost, predvsem pri tehničnih 
izboljšavah in koristnih pred

logih. V razvitih državah si 
uspešno prizadevajo za mno
žičnost z učinkovitim spodbu
janjem. To pomeni, da je 
vsakdo, tudi pisarniško osebje 
in delavci ob strojih, poklican 
in upravičen dajati predloge. 
Predloge pregleda, ovrednoti in 
— če jih oceni kot koristne —

tudi nagrajuje posebej v ta 
namen organizirana služba. v

Tako izumi kot tehnične 
izboljšave in koristni predlogi 
so prvorazreden gospodarski 
dejavnik, posebno če imajo 
množičen značaj. Ekonomski 
teoretiki cenijo delež inovacij v 
rastu storilnosti na več kot 
polovico v primerjavi z drugimi 
dejavniki, kot je zboljšanje 
organizacije dela, delovnih po
gojev itd.

V naši državi je inventivna 
dejavnost ne samo na nezado
voljivo nizki ravni, ampak tudi 
upada. Ker se s tem veča naša 
odvisnost od tujega znanja in 
ker smo s tem tudi materialno 
prizadeti, je v zadnjih letih 
družba začela posvečati inven
tivni dejavnosti posebno skrb. 
Nosilec akcije za pospeševanje 
inventivne dejavnosti v OZD je 
Zveza sindikatov, ki je objavila 
dokaj podrobne smernice za 
omenjena prizadevanja (Sindi-

(Nadal je vanje na 4. str.)
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Osvetlimo celotno poslovanje!
REPUBLIŠKI SVET ZVEZE SINDIKATOV 
SLOVENIJE

GOSPODARSKA Z BORNICA 
SLOVENIJE

SLUŽBA DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA 
V SR SLOVENIJI

Datum: 24. 10. 1979

VSEM SAMOUPRAVNIM ORGANOM,
OSNOVNIM ORGANIZACIJAM ZVEZE SINDIKATOV IN 
POSLOVODNIM ORGANOM 
TEMELJNIH IN DRUGIH ORGANIZACIJ 
ZDRUŽENEGA DELA V SR SLOVENIJI

Zakon o združenem delu 
določa, da morajo delavci v 
organizacijah združenega dela 
neposredno in celovito odločati 
o rezultatih poslovanja in 
gospodarjenja z družbenimi 
sredstvi.

Naša skupna prizadevanja pri 
uveljavljanju samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov 
na podlagi kvalitetnih dejav
nikov gospodarjenja se izražajo 
v pozitivnih premikih. Ža 
uspešno uresničevanje politike 
ekonomske stabilizacije pa 
moramo še vedno spodbujati 
delavčev ekonomski interes za 
opravljanje vseh funkcij v 
družbeni reprodukciji, ki jih 
terja njegov družbeni položaj v 
združenem delu in družbi.

Zveza sindikatov Slovenije si 
na vseh ravneh svoje organizi
ranosti in v neposrednem sode
lovanju z vsemi družbenimi de
javniki prizadeva delavcem v 
organizacijah združenega dela 
kot temeljnim nosilcem ustvar
janja, pridobivanja in razpore
janja dohodka zagotoviti ob 
periodičnih obračunih in za
ključnem računu pogoje za 
celovito razpravo in odločanje

o pogojih in rezultatih poslo
vanja in gospodarjenja.

Družbenopolitična aktivnost 
za kritično ocenitev gospo
darjenja v organizacijah združe
nega dela ob sprejemanju za
ključnih računov za leto 1978 
se nadaljuje tudi letos. S tem 
želimo doseči, da bi delavci v 
organizacijah združenega dela 
pri obravnavi periodičnega 
obračuna in zaključnega računa 
za leto 1979 vsestransko pro
učili in ocenili dosežene rezul
tate poslovanja in gospodarjenja 
ter uskladili razporejanje do
hodka z doseženimi rezultati in 
planskimi razmerji.

Za uresničitev te naloge ob 
periodičnem obračunu za devet 
mesecev letošnjega leta in ob 
zaključnem računu za leto 
1979 je predsedstvo repub
liškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije sprejelo program 
aktivnosti pri obravnavanju 
rezultatov gospodarjenja za leto 
1979 in pripravi planov za leto 
1980, (Sindikalni poročevalec 
št. 9, priloga Delavske enotnosti 
z dne 6. 10. 1979. leta).

Naloga vseh osnovnih organi
zacij zveze sindikatov in drugih

(Nadaljevanje s 3. str.)
kalni poročevalec 1/78). Ce na 
kratko povzamemo smernice, 
lahko rečemo, da se zavzemajo 
za: — utrjevanje in širjenje za
vesti o pomenu inventivne de
javnosti in za ustvarjanje 
vzdušja, ki jim bo naklonjeno;

— organizacijo posebnih 
služb v OZD za pospeševanje, 
vrednotenje in uporabo inven
ciji

sprejem ustreznih pravil
nikov o nagrajevanju invendj;

— najširše seznanjanje z raz
vojnimi potrebami zaradi 
usmerjanja inventivne dejav
nosti.

Potreba po nagrajevanju je 
odločno poudarjena,obenem pa 
je tudi obdelano vprašanje raz
mejitve med delovno dolžnostjo

in pravim inventivnim pri
spevkom delavcev. Smernice 
dajejo tudi konkretne predloge 
za višino nagrad. Poudarjen je 
tudi pomen moralnega pri
znanja (pohval, diplom itd.).

V IM V smo v dosedanjem 
razvoju že izkazali lasto ustvar
jalnost, n. pr. na področju pri
kolic. Ne glede na to pa smo 
tako kot večina OZD v naši 
državi še vedno šele na začetku 
organizirane prave inventivne 
dejavnosti. V oporo pri takih 
prizadevanjih so nam lahko 
pobude, ki jih v Novem mestu 
poleg Zveze sindikatov dajeta 
Medobčinska gospodarska zbor
nica in občinska raziskovalna 
skupnost, pa tudi izkušnje dru
gih OZD, n. pr. Krke.

Dr. BORUT PRETNAR

družbenopolitičnih organizacij, 
samoupravnih organov in poslo
vodnih organov v organizacijah 
združenega dela je, da organi
zirajo in sodelujejo v razpravah 
tako, da spodbujajo delavce h 
kritični obravnavi dosežene 
stopnje preobrazbe družbeno
ekonomskih odnosov in rezul
tatov gospodarjenja kakor tudi 
k temu, da sprejmejo usmeritve 
za povečanje produktivnosti 
dela in dohodka, prilagojene 
dolgoročnejšim potrebam in 
interesom delavcev v združe
nem delu.

Zavoljo tega morajo osnovne 
organizacije zveze sindikatov 
zagotoviti, da bodo delavci pra
vočasno prejeli potrebne infor
macije o gospodarjenju in po
slovanju in da bodo v temeljih 
organizacijah združenega dela 
organizirali takšno razpravo, ki 
jim bo omogočala neposredno 
oceniti uspehe in probleme go
spodarjenja in odločati o de
litvi. Poslovodni organi in stro
kovne službe naj zato pripravijo 
takšne analize poslovanja in 
gospodarjenja, ki bodo omogo
čile široko razpravo delavcev o 
vseh problemih poslovanja in 
gospodarjenja in spodbudile 
delavce, da bodo lahko dali 
predloge in sprejeli ukrepe za 
bolj učinkovito poslovanje in 
gospodarjenje v prihodnjem 
letu. Te predloge in ukrepe pa 
bodo lahko poslovodni organi 
in strokovne službe uporabili 
kot napotek pri pripravi planov 
za prihodnje leto in srednje
ročno obdobje ter za vodenje 
tekoče poslovne politike v orga
nizacijah zdmženega dela.

Informacija oziroma analiza 
gospodarjenja in poslovanja za 
obdobje januar — september 
1979'. leta mora na eni strani 
omogočiti delavcem, da bodo 
lahko pri obravnavi devet
mesečnega periodičnega obra

čuna odločali o začasnem 
razporejanju dohodka in čistega 
dohodka v skladu s planiranimi 
in doseženimi rezultati poslo
vanja, na drugi strani pa mora 
analiza vsebovati vse tiste po
datke in dejstva, ki so potrebni 
za pripravo planov za prihodnje 
leto in tudi že za pripravo 
srednjeročnih načrtov. Zavoljo 
tega bi morali v informaciji 
oceniti tudi rezultate gospo
darjenja in poslovanja za vse 
leto 1979, ugotoviti morebitne 
motnje v poslovanju in pred
lagati ukrepe na vseh tistih 
področjih, kjer niso bili dose
ženi planirani cilji in izpolnjene 
naloge v letošnjem letu oziroma 
sedanjem srednjeročnem plan
skem obdoju.

Tekstualni del analize bi 
moral jasno in razumljivo ter z 
najbolj nujnimi številčnimi 
podatki in primerjavami 
osvetliti stanje in probleme v 
poslovanju OZD. Poleg tega naj 
bi informacije in analize vsebo
vale nekaj bistvenih številčnih 
podatkov in primerjav, ki bi 
delavcem čimbolj preprosto 
osvetlili uspehe gospodarjenja 
in poslovanja v devetih mesecih 
letošnjega leta oziroma v vsem 
letošnjem letu.

Pozivamo vse osnovne orga
nizacije zveze sindikatov, samo
upravne organe in poslovodne 
delavce, da na podlagi sprejetih 
izhodišč dosledno izpolnijo 
svoje naloge in tako prispevajo 
h krepitvi družbenoekonom
skega položaja delavcev na 
podlagi zakona o združenem 
delu.

Gospodarska zbornica 
Slovenije 

Služba družbenega 
knjigovodstva 

v SR Sloveniji 
Republiški svet 

Zveze sindikatov 
Slovenije
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Na grškem trgu je veliko zanimanje za naše prikolice. Letos smo že šestič nastopili na mednarodnem razstavnem prostoru sejma v Solunu.

Naše prikolice tudi v Grčiji
Iz zunanjetrgovinskega sek

torja nam je tov. Stanislav Blat
nik poslal obsežno informacijo 
o naši aktivnosti v Grčiji, ki jo 
že nekaj let izvajamo v organi
zaciji Zavoda Gospodarske 
zbornice za ekonomsko propa
gando „Jugoslavijapublik .

Letos smo v tej organizaciji 
že šestič nastopili na medna
rodni razstavi in s temi akcijami 
smo dosegli, da je ime 
„ADRIA" v Grčiji doseglo 
željeno raven, kar bo potrebno 
z neprekinjeno aktivnostjo 
izgrajevati.

Pa naj vam nekoliko pobliže 
predstavimo sejem v Solunu. 
Odprl ga je predsednik vlade K. 
Karamanlis v prisotnosti članov 
vlade, diplomatskega zbora in 
predstavnikov gospodarskega 
življenja iz Grčije in od drugod.

Sejem zavzema okrog 98.000 
rrr razstavnega prostora, na
katerem je razstavljalo 1322 
razstavljavcev iz 19 držav; Alba
nije, Avstrije, Brazilije, Kitaj
ske, Cipra, Čehoslovaške, ZR 
Nemčije, Norveške, Poljske, 
Južnoafriške republike, Romu
nije, Sudana in Jugoslavije.

Preko grških predstavništev je 
razstavljala še vrsta drugih 
držav.

V paviljonu, kije bil na voljo 
našim razstavljalcem, je sodelo
valo 59 gospodarskih in 31 
zunanjetrgovinskih organizacij.

Grško tržišče je pokazalo 
določeno zanimanje za nas in 
naše proizvode, saj smo jim kot 
proizvajalci prikaic sorazmerno 
blizu inje transport cenejši, kot 
ga morajo trpeti naši zahodno 
evropski konkurentje.

Zaradi specifičnosti uvoza v 
Grčijo smo se na priporočilo 
naših uradnih jugoslovanskih 
mest in jugoslovanskih pred
stavništev v Grčiji, odgovornih 
za pospeševanje sodelave 
(izvoza) v Grčijo odločili, da 
ustvarimo višjo obliko sodelave, 
in sicer na ravni industrijske 
kooperacije.

Da bi to čimprej dosegli, bo 
v prvi vrsti organizirano 
podjetje v tujini z imenom IMV 
ADRIA CARAVAN HELLAS 
Ltd. s sedežem v Atenah, ki bo 
kot grška pravna oseba po
skrbela za vse potrebne formal

nosti, združene z zaščito inte
resov naše DO, znamke, 
plasmana in tehničnih spriče
val, da si naš proizvod pridobi 
pravico uporabe v javnem 
prometu v Grčiji.

Nadalje bo v prvem obdobju 
podjetje v tujini organizirajo 
uvoz in plasman, tehnično- 
servisno službo za naše pro
izvode v Grčiji in vsa potrebna 
preddela in formalnosti za 
dokončno organizacijo sodelave

'IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIM

na stopnji tehnične koopera
cije.

Za direktorja podjetja je bil 
za obdobje 4 let delegiran tov. 
Miran Panjan, ki je že dosedaj 
uspešno vodil vsa pripravljalna 
dela in akcije, ki so bile prej 
navedene. Za tov. Panjana je 
dala soglasje Gospodarska
zbornica Slovenije, da lahko 
opravlja delo, združene z
navedeno funkcijo.

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiim

Italijanska milijarda dolarjev 
za kitajsko „kreditno linijo"

Od skupno 22 milijard dolar
jev, kolikor jih namerava v 
prihodnjih letih potrošiti Kitaj
ska na zahodnih tržiščih za 
svojo industrializacijo in moder
nizacijo, bo Italija sodelovala z 
milijardo dolarjev tako imeno
vane „kreditne linije". Ta denar 
bodo dale na razpolago italijan
ske javne in zasebne banke.

FIAT se že dolgo pogaja s 
kitajskimi partnerji za gradnjo

velike tovarne traktorjev, diz- 
lovih motorjev, kamionov in 
strojev za zemeljska dela. Itali
janska družba za raziskovanje in 
črpanje nafte je dobila dovolje
nje, da lahko sama, se pravi 
brez tujih partnerjev, išče nafto 
v nekaterih kitajskih pokra^ 
jinah. Tretji veliki načrt bi bil 
gradnja ogromnega železarskegć 
centra na Kitajskem. To naj b 
bil za Italijo „posel stoletja".

(Po Gospodarskem vestniku]

Novo mesto, 27. novembra 1979 IMV KURIR



Za pravočasno, jasno in 
jedrnato informacijo

II. srečanje organizatorjev obveščanja, novinarjev in 
urednikov v združenem delu v Radencih

V začetku tega meseca je bilo v Radencih II. srečanje organiza
torjev obveščanja, novinarjev in urednikov v zdmženem delu..

Že vseskozi je v naši samoupravni družbi poudarjen pomen 
medsebojnega obveščanja nasploh. Še posebno je v naših sedanjih 
razmerah vedno bolj poglobljenega samoupravljanja, demokra
tizacije odnosov in krepitve kolektivnega dela ter odgovornosti 
poudarjeno informiranje in komuniciranje v zdmženem delu.

Namen srečanja je bil pred
vsem, da bi v medsebojnem 
razgovoru prišli do izmenjava 
izkušenj in do dogovorov o 
tem, kako naj v bodoče de
lamo. Na srečanju so med dru
gimi aktivno sodelovali pred
sednik republiškega sveta zveze 
sindikatov Slovenije Vinko
Hafner, izvršni sekretar CK 
ZKS za propragando in infor

mativno dejavnost Alojz
Gojčič, Lenart Šetinc, Stanko 
Dič in Franc Križaj.

Naj navedem nekaj altualnih 
tem, ki so bile središče razgo
vorov v Radencih: Informiranje 
delavcev je temelj samoupra
vljanja in demokratizacije; 
Kako izboljšati obveščanje v 
zdmženem delu; S čim mora 
biti delavec seznanjen — osnov
ni kazalci za obveščenost, 
podružabljanje celovitega si
stema obveščanja v zdmženem 
delu.

Med drugim je bilo poudar
jeno, da bi se morale vse druž
benopolitične organizacije bolj 
aktivno vključiti in sodelovati 
pri informiranju. Predvsem v 
00 ZK in sindikatu bi se morali 
znotraj osnovnih organizacij 
organizirati in imeti nekoga, ki 
bi skrbel za informiranje in 
skrbel za pretok informacij med 
osnovnimi organizacijami.

Delavci morajo biti 
seznanjeni pravočasno 

in z vsem, kar je 
pomembno za njihovo 

delo ali za
samoupravno odločanje

Podani so bili tudi kazalci, ki 
naj bi predstavljali minimalni 
del informacij, ki so jih v 
ustreznem časovnem obdobju 
dolžni zagotoviti poslovodni 
organi, strokovne službe, prav
zaprav tisti, ki se pojavljajo v 
odnosu do delavca kot vir infor
macij. Informatorjem, ured
nikom, novinarjem v združe

nem delu, ki so še posebej 
zadolženi za obveščanje delav
cev, pa naj bi kazalci služili kot 
orientacija pri zagotavljanju in 
posredovanju informacij.

Delavcu pa je potrebno omo
gočiti, da ni le tisti, ki sprejema 
informacije, pač pajih tudi daje 
in nanje naj dobi ustrezen 
odziv. Delavci morajo imeti 
zagotovljeno možnost, da lahko 
kadarkoli dobijo podatke ozi
roma informacije, ki so jim 
potrebne za dblo in za samo
upravno odločanje, kot tudi, da 
so obveščeni o usodi svojih 
predlogov in pobud. Da pa bi 
lahko vse to zagotovili, bi mo
rala vsaka organizacija zdru
ženega dela imeti organizirano 
zbiranje informacij na enem 
mestu.

Temeljne informacije za de
lavce naj bi bile kljub vsej 
raznolikosti konkretnih razmer 
tista „lista", ki zagotavlja smer, 
kamor naj bi bila usmerjena 
družbenopolitična dejavnost v 
zdmženem delu, predvsem 
zveze sinkikatov in zveze komu
nistov.

Čisti numerični podatki 
bodo večini delavcev povedali 
premalo; lahko postanejo celo 
sredstvo prikrivanja dejanskega 
stanja. Zato morajo biti podatki 
opremljeni s komentarjem 
(besedilo), v katerem naj bodo 
izpostavljeni zlasti kritični 
pojavi.

Numerični podatki bodo 
dosegli svoj namen le, če bodo 
primerjani in komentirani glede 
na:

— ustrezno prejšnje obdobje,
- plan,
— rezultate drugih tozdov v 

okviru delovne organizacije,
— rezultate drugih sorodnih 

tozdov zunaj delovne organi
zacije,

- podskupino v SR Sloveniji 
in SFR Jugoslaviji,

- gibanja na domačem in 
mednarodnem trgu.

Kadar podatki ugotavljajo 
pomembnejše odstopanje od 
plana oziroma kritične pojave, 
je obvezno treba pojasniti sta
nje z vzroki in sprejetimi ali 
predlaganimi ukrepi za ureditev 
razmer.

Naj še opozorimo, da morajo 
temeljne informacije za delavce 
izpolnjevati tudi naslednje po

goje: pravočasnost, jasnost,
jedrnatost.

Temeljne informacije za 
delavce

A - DNEVNE INFORMA
CIJE

I. Poslovanje
1. realizirana proizvodnja,
2. realizirana prodaja,
3. stanje na žiro računu,

4. kritične točke proizvodnje 
(zastoji, izostanki z dela, kršitve 
delovnih obveznosti, nesreče 
pri delu).

II. Samoupravna dejavnost
1. aktualna samoupravna in 

družbenopolitična dejavnost 
(akcije, sestanki)

B - TEDENSKE (ALI 
DESETDNEVNE ALI ŠTIRI
NAJSTDNEVNE INFORMA
CIJE) zajemajo vse kazalce pod 
A in še:

I. Poslovanje. *
1. nabava reprodukcijskega 

materiala,
2. zaloge reprodukcijskega 

materiala,
3. zaloge izdelkov (kurantne, 

neku ran tne),
4. realizacija plačil in znesek 

terjatev.

C - MESEČNE INFOR
MACIJE

zajemajo vse kazalce pod A 
in B in še:

I. Poslovanje.
1. celotni prihodek (v dinar

jih),
2. celotni prihodek v primer

javi s porabljenimi sredstvi (v 
odstotkih),

3. dohodek (v dinarjih),
4. dohodek na delavca (v 

dinarjih),
5. delež za akumulacijo,
6. čisti dohodek ( v dinarjih),
7. predlagana razproreditev 

čistega dohodka:
— del čistega dohodka za 

osebne dohodke (v dinarjih),
— del čistega dohodka za 

skupno porabo v tozdih (v di
narjih),

— del čistega dohodka za 
razširitev in izboljšanje mate
rialne podlage dela (v dinarjih),

— del čistega dohodka za 
rezervni sklad (v dinarjih),

— sredstva za skupno in 
splošno porabo in druge na
mene zunaj tozda,

8. izguba (v dinarjih),
9. nabava delovnih sredstev,
10. investicijska dela,
11. stopnja pokrivanja uvoza 

z izvozom,
12. udeležba izvoza v celot

nem prihodku,
13. gibanje števila zaposlenih

II. Samoupravna dejavnost
1. delovanje delegacij za 

družbenopolitično skupnost in 
samoupravne interesne skup
nosti.
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Prvi sneg je zapadel, kot vedno, tudi tokrat nepričakovano, hitro pa je tudi skopnel. Upajmo, da bomo ponoven sneg pričakali bolj 
pripravljeni...

D - TRIMESEČNE 
(ČETRTLETNE) INFORMA
CIJE

zajemajo vse informacije pod 
A, B in C in še:

I. Poslovanje
1. amortizacija,
2. inovacijska dejavnost,
3. izvajanje družbenih dogo

vorov in samoupravnih spora
zumov.

E - LETNE INFORMACIJE
zajemajo vse informacije pod 

A, B, C in D in še:
I. Poslovanje
1. uresničevanje srednjeroč

nega plana razvoja,
2. spremljanje dejavnosti in 

razvijanje sodelovanja s kra
jevno in družbenopolitično

skupnostjo.

F - OBČASNE INFOR
MACIJE

I. Poslovanje.
1. sklepanje pomembnejših 

poslovnih pogodb,
2. pobude za nove vsebine in 

oblike združevanja dela in sred
stev,

3. delovanje poslovodnih 
organov,

4. morebitne ponavljajoče se 
težave in ovire pri poslovanju 
OZD in njihovo odpravljanje.

II. Samoupravna dejavnost
1. odločanje z osebnim izjav

ljanjem (referendum, zbor de
lovnih ljudi ipd.),

2. obramba in družbeno 
samozaščitna dejavnost,

3. delovanje družbeno
političnih organizacij (sporo
čila, pobude, akcije),

4. delovanje samoupravnih 
organov (delavski svet, samo
upravna delavska kontrola 
ipd.),

5. morebitni pojavi nezakc 
nitosti in nepravilnosti ter nji-

!l!lllllllllllllllllllllllllllllllin!llllll!l!lll!llllllllllllllllllllll!l!lll!lllllllllllllllllll>lllllllll:

hovo odpravljanje,
6. delovanje internega 

sistema komuniciranja.

III. Interesne dejavnosti 
delavcev v prostem času

1. izobraževanje in usposab
ljanje (splošno, strokovno, 
idejnopolitično — kvantitativni 
kazalci),

2. ljubiteljske dejavnosti,
3. šport, rekreacija, oddih,
4. srečanja (strokovna, 

družabna).
J. Š.

lllllllllllllllll!llllll!!llllll!llllll!lll!lllll!lllll!lll!ll!lllllllilil!!l!!!l!!lllll!llllllllltJIIIIIIIIIIIII

Družba Chrysler-rekorder 
z milijardnimi izgubami

V letošnjem tretjem četrt
letju je ameriška avtomobilska 
družba CHRYSLER utrpela 
spet rekordno izgubo 460 mili
jonov dolarjev, v četrtem četrt
letju pa računajo še na 327 
milijonov dolarjev izgube. S 
tem bi se celotno izguba te 
družbe dvignila na več kot 
milijardo dolarjev, kar je svoje
vrsten rekord v ameriški poslov
ni zgodovini.

Chryslerjeva kriza, ki traja že 
dolgo, izvira predvsem iz sploš
nega nazadovanja v prodaji

avtomobilov in teženj k naku
povanju manjših vozil. Čeprav 
dajejo trgovci kupcem velike 
ugodnosti pri nakupu avtomo
bilov, gredo posli slabo naprej.

Carterjeva vlada je pred kratkim 
izjavila, da je družbi treba spet 
pomagati na noge: pri kongresu 
je zaprosila za jamstvo v višini 
poldruge milijarde dolarjev, pri 
čemer pa poziva k prav takšni 
finančni pomoči tudi zasebni 
sektor.

(Po Gospodarskem vestniku)

TAS bo delal 
„jette"

Po poročilih iz dnevnega 
tiska lahko sklepamo, da bo 
Unisova tovarna avtomobilov v 
Sarajevu TAS začela sredi pri
hodnjega leta izdelovati „jette", 
osebne avtomobile s 1272 ccm, 
60 KM, s štirimi vrati, s 5600 
obrati ter s pospeškom 9 
sekund od nič do 80 km. 
Vozilo naj bi imelo samonosil- 
fio školjko in pogon na prednja 
kolesa.

Iz Unisa prihajajo tudi po
ročila, da bo TAS prihodnje 
leto razširil svoj proizvodni 
program še z „audijem 100". 
Letna proizvodnja naj bi dose
gla 5200 modelov „jette" in 
1200 „audijev 100"

SKOK CEN 
TUDI V OKTOBRU

V primerjavi s septembrom 
so v letošnjem oktobru skupni 
življenski stroški narasli za 1,4 
odstotka. V primerjavi z 
lanskim oktobrom pa so bili 
življenski stroški v letošnjem 
oktobru večji za 26,8 odstot
kov. Oblačila in obutev sta se v 
oktobru podražila v državi za 
4,6 odst.

7Novo mesto, 27. novembra 1979 IMV KURIR



Neobveščenost-ali neznanje in nezanimanje?

V času obiska delovne 
skupine CK ZKS, ki jo je 
vodil izvršni sekretar Martin 
Mlinar, se je pojavilo več 
vprašanj v zvezi z do
hodkovnim položajem de
lavca v TOZD in DSSS: 
vprašanja iz področja cen, 
ekonomskih odnosov s 
tujino, pridobivanje in raz
porejanje dohodkov, kako 
tečejo razprave ob zaključ
nih periodnih računih.

Ko so bila večkrat postav
ljena vprašanja s tega področja 
in ko so tovariši iz delovne 
skupine CK ZKS želijo odgo
vore nanje, odgovora ni bilo ali 
pa ni bil zadovljiv.

Zakaj tako?
Je temu krivo slabo informi

ranje?
Ze res, daje v naši DO sistem 

informiranja v „izgradnji”, da 
poskušamo kar najbolje ljudi 
informirati o dogajanjih znotraj 
naše DO, toda gotovo informi
ranje ni edini krivec o nepozna
vanju zgoraj naštetih vprašanj!

Bodimo odkriti!
Nemalokdaj smo za svoje 

nepoznavanje, neobveščenost 
sami krivi. Kar spomnimo se, 
kako temeljito preberemo razna 
gradiva, ki nas seznanjajo o 
dogajanjih, o težavah. Veči
noma gradiva hitro in površno

prelistamo, ne vzamemo si časa, 
da bi se dodobra seznanili s 
predloženimi materiali.

In potem?
Potem nas kdo nenadoma 

vpraša: „Daj, povej mi, kako je 
z dohodkovnimi odnosi...” Mi 
pa molčimo. Vemo sicer nekaj 
približnega, vendar ne znamo 
povedati, ne znamo se izraziti. 
Hitro pa se izgovorimo: „Kaj pa 
vem, saj tako ali tako nismo o 
ničemer informirani!”

Tudi v „Kurirju” smo o teh 
stvareh že pisali, pa dajmo 
ponovno. Bolje pisati o eni 
stvari večkrat kot nikoli.

Financiranje
TOZD, združene v DO IMV, 

so se s samoupravnim spora
zumom o združitvi odločile, da 
zaupajo izvajanje finančne 
funkcije strokovni službi v 
DSSS.

V 52. členu navedenega spo
razuma je določeno, da 
temeljne organizacije v sestavi 
DO IMV ustvarjajo svoj do
hodek z deležem pri skupnem 
prihodku, ki se ustvarja s pro
dajo proizvodov in storitev, ki 
so rezultat skupnega dela.

Na osnovi 3. odstavka 47. 
člena samoupravnega spora
zuma o združitvi pa so se vse 
TOZD obvezale združiti sred
stva na ravni delovne organi
zacije za zagotovitev poslovnega 
procesa. TOZD združujejo tudi

sredstva rezervnega sklada, 
sklada skupne porabe in del 
stanovanjskega sklada ter amor
tizacijo.

TOZD združujejo redstva 
zaradi doseganja skupnih eko
nomskih in družbenih interesov 
ter z namenom, da bi na 
podlagi združevanja dela in 
sredstev z zavestnim uveljav
ljanjem svojega samoupravnega 
položaja dosegajo naslednje 
skupne cilje:

— združevanje sredstev za 
razširitev materialne osnove 
dela,

— združevanje dela in sred
stev za tekoče poslovanje,

— zagotavljanje jasnih dohod
kovnih in finančnih odnosov,

— racionalnejše gospo
darjenje z denarnimi sredstvi,

— upravljalni vpliv nad de
narnimi tokovi,

— skrb za likvidnost in plani
ranje denarnih tokov,

— zagotavljanje potrebnih 
finančnih sposobnosti,

— skupno zadovoljevanje 
splošne porabe za delavce. 
TOZD in DSSS,

— skupno oblikovanje likvi
dnostne rezerve,

— finančna varnost in sol
ventnost posameznih TOZD.

Od 4. aprila 1978 so vse 
TOZD in DSSS odprle pri pri
stojni službi družbenega knjigo
vodstva lastne žiro račune, 
dotedanji enotni žiro račun, pa

je bil ukinjen. Zaradi zbiranja 
skupnega prihodka od prodaje 
skupnih proizvodov in storitev 
je bil na ravni DO IMV odprt:

— prehodni račun za zbiranje 
skupnega prihodka DO IMV pri 
SDK Novo mesto št. 
52100-833-90046.

Za razporejanje, evidenti
ranje in uporabo združenih 
sredstev pa je bil odprt pri SDK 
Novo mesto

— račun združeneih denarnih
sredstev št.
52100-606-60057.

Pri poslovnih bankah sta 
ostala še naprej računa združe
nih deviznih sredstev.

TOZD Zastopstvo inozem
skih firm, Ljubljana in TOZD 
Tovarna servisne opreme Beli 
Manastir sta zadržala še nadalje 
dotedanje lastne žiro račune in 
knjigovodstvo.

Iz navedenih razlogov in na 
osnovi samoupravnih odločitev 
delavcev vseh TOZD se je iz 
dotedanjega oddelka za zavaro
vanje plačil samo z dvema 
novima delavkama oblkovala 
finančna operativa, ki je bila 
komaj sposobna izvajati funk
cije plačilnega prometa in zava
rovanje plačil.

V skladu s sprejetimi merili 
za delitev skupnega prihodka je 
finančna operativa dnevno raz
porejala priliv dinarskih denar-

(Nadaljevanje na 9. str.)

Novemberski sneg — prvi znanilec zime ... Se bolj neusmiljeno je razkril prostorske stiske, v kakršnih se še vedno nahajamo, dokler ne 
bomo zgradili vseh predvidenih objektov, med njimi tudi skladišč.
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Pogled na gradnjo železniškega tira—priključka za IMV. Tudi s to pridobitvijo bomo krepko posegli v 
varčevanje z energijo in potrošnjo tekočih goriv. (Foto: Janez Pavlin)

(Nadaljevanje z 8. str.)

nih sredstev iz prehodnega 
računa na žiro račune TOZD.

V skladu z danimi pooblastili 
finančna operativa razpolaga in 
usmerja porabo sredstev na vseh 
računih TOZD, razen ZIF Ljub
ljana in TO Beli Manastir. Po 
uporabi sredstev za plačilo 
obveznosti, ki se plačujejo iz 
dohodka TOZD (OD, prispevki 
in davki ter investicije), prenese 
finančna služba dnevno vsa pre
ostala prosta sredstva iz žiro 
računa TOZD na račun zdru
ženih sredstev DO IMV. Iz tega 
računaše plačujejo vse (obvez
nosti za skupno nabavo mate
riala, izvršnene usluge in ostale 
storitve ali skupne stroške.

V finančnih razmerjih med 
TOZD ni predvideno nado
mestilo za združena ali začasno 
posojena sredstva. Poslovni 
sistem torej ne pozna internih 
obresti.

Finančna operativa je med 
letom skrbela za likvidnost, 
pravočasno izdajala instru
mente za zavarovanje plačil in 
plačevala obveznosti iz dol- 
žniško-upniških razmerij v 
zakonskem roku ter uspela 
pravočasno vnovčiti vse prejete 
čeke.

V letu 1978 ni bilo iz tega 
področja dela nobenih pre
krškov niti kazni, kar je pri 
takšnem obsegu dela in danih 
delovnih pogojih velik uspeh.

Vse TOZD so se s takšnim 
sistemom finančnega poslo
vanja izognile odgovornosti in 
posledicam za zagotovitev:

— plačila obveznosti v zakon
skem roku,

— pravočasnega vnovčevanja 
vrednostnih papirjev,

— evidentiranja vrednostnih 
papirjev,

— izplačila OD ne glede na 
priliv sredstev oz. stanje na žiro 
računu,

— likvidnosti,
— sposobnosti najemanja 

kratkoročnih kreditov in
— sposobnosti odplačevanja 

kratkoročnih kreditov.
Ker so se TOZD izognile 

navedenih odgovornosti, pa 
hkrati opažamo, da se zelo ne
odgovorno obnašajo do vezanja 
obratnih sredstev v zalogah:

— materiala,
— nedokončanih izdelkov,
— poškodovanih izdelkov,
— gotovih izdelkov.
Opazen je tudi skrajno malo

maren odnos do materila in 
evidentiranja materialnih tokov. 
Likvidacija računov za uvoženi 
material in opravljene storitve 
je bila skozi vse leto pomanj
kljiva.

KAJ PA FINANČNO 
PLANIRANJE?

Osnova uspešnega finančnega 
poslovanja je realno planiranje:

— fizičnega obsega pro
izvodnje,

— nabave materiala grupe A 
in B,

— osvajanja novih proiz
vodov,

— prodaje na domačem 
tržišdu,

— uvoza in izvoza,
— minimalnih in maksi

malnih zalog,
— delovne sile,
— fiksnih stroškov in
— investicij.
Brez pravočasnih, realnih in 

terminsko (najmanj mesečnih) 
opredeljenih navedenih planov 
ni mogoče načrtovati financi
ranja in zagotoviti optimiranje 
finančnih sredstev.

Mesečno doseganje učinkov 
v primerjavi s planom ni bilo 
redno spremljano in korigirano, 
kar je vplivalo na velika nihanja 
izvoza in prodaje na domačem 
trgu ter s tem tudi na uresniče
vanje mesečno načrtovane li
kvidnosti.

Odgovorni vodje služb za 
izvajanje prodajnih in nabavnih 
funkcij bodo v bodoče morah 
vnaprej načrtovati priliv od pro
daje skupnoh proizvodov in 
storitev ter porabo finančnih 
sredstev za nabavo materiala in 
plačilo storitev ter prevzeti 
odgovornost za odstopanje od 
načrtovanih ciljev.

Zavedati se moramo, da

imamo v strukturi obratnih 
sredstev samo 25 % lastnih sred
stev, vse ostalo pa so tuja sred
stva, za katera plačujemo vi
soke obresti. Pri financiranju 
investicij je udeležba lastnih 
sredstev še manjša.

Toliko v tej številki. Tudi v 
naslednji bomo poskušali o tej 
temi še pisati.

Morda pa imate vi, drag: 
bralci, kakšno vprašanje? Vsa 
kega vašega vprašanja ali pred
loga, kaj naj pojasnimo in raz
ložimo, bomo zelo veseli in vam 
bomo nanj v „Kuriiju” tudi 
odgovorili.

Vprašanja in predloge pc 
Sjete v Uredništvo „Kurirja”.
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S karavano prikolic IMV ADRIA 
na Nord Cap v Skandinaviji

Redki so primeri, ko se 
delovna organizacija lahko tako 
pohvalno izrazi o dobrem sode
lovanju kot se mi v primeru 
sodelovanja s camping carava- 
ning dubom Zagreb. Že smo 
govorili o tem, tudi v našem 
Kurirju smo pisali, toda mislim 
da ni odveč, če še enkrat 
zapišemo, da se sodelovanje iz 
leta v leto, iz akcije v akcijo vse 
bolj utrjuje in potrjuje.

Res je, da so akcije, ki jih 
organiziramo skupaj, povezane 
tudi s stroški, ki v primerjavi s 
propagandnim učinkom, ki ga 
akcija doseže, niso omembe 
vredni. V času, odkar klub 
obstaja yz. deluje, je bila 
izpeljana že vrsta informativno- 
sugestivnih akcij. Zagrebški 
CCC je bil tudi pobudnik raznih 
srečanj, pa tudi pobudnik usta
navljanja nekaterih novih klu
bov po Jugosladji. V zadnjih 
dveh oz. treh letih so bili na 
novo formirani klubi v Sisku, 
na Reki, v Splitu, Novem Sadu, 
napovedana pa je tudi ustano
vitev kluba v Veliki Gorici in 
Kragujevcu. Z ustanavljanjem 
klubov se povečuje članstvo, 
povezano s tem pa se „roje
vajo” novi kupci IMV ADRIA 
prikolic.

Da so tudi .kamperi” CC 
kluba Zagreb zadovoljni s sode

lovanjem z IMV dokazuje 
pismo, ki so nam ga naslovili po 
uspešno uresničeni akciji 
„Karavana mira i prijateljstva”, 
katero smo tudi mi podprli z 
minimalnimi stroški. Pismo ob
javljamo v celoti:

S ponosom: 
z IMV prikolicami 

skozi 11 držav 
- 10.200 km . . .

AAMD SVEUČILIŠTE 
Zagreb, Trg maršala 
Tita 3,
Camping caravaning 
club Zagreb

POŠTO VANI DR UGO VI,

sa malim zakašnjenjem jav
ljamo vam se u vezi našeg 
putovanja po zemljama Skandi
navije. Najmera nam je da vam 
kroz jedan kratak dopis opi
šemo naše 30 dnevno puto
vanje, nadasve uspješno, a čemu 
ste i vi pridonjeli i to u velikoj 
mjeri.

Kao što vam je poznato 
krenuli smo iz Zagreba točno 
po planu 30. 6. ispred zgrade 
gradske skupštine. Na ispraćaju 
su bili: predstavnici gradske 
skupštine, tajnik AMSH, po

časni konzul kraljevine Norveš
ke u Zagrebu te predstavnici 
radia i štampe. Neposredno 
nakon našeg polaska išla je u 
eter Radio Zagreba emisija o 
polasku naše karavane, tako da 
je sam polazak karavane dobio 
publicitet koji je i zaslužio.

Samo putovanje se odvijalo, 
po točno predviđenom inti- 
nereru i sa ponosom možemo 
istaknuti da nije bilo nikakvih 
odstupanja Posebno su nam 
dragi bili susreti u prijateljskoj 
Norveškoj, gdje smo imali su
srete sa ambasadorom Jugosla
vije, članovima konzularnog 
predstavništva, predstav nicima 
Norveškog automobilističkog 
kluba, gospodinom Takačem, 
počasnim konzulom kraljevine 
Norveške u Zagrebu, te pred
sjednikom AMSH drugom 
Spoljrom, koji su za tu priliku 
specijalno došli u Oslo. Točno
4. jula karavanci su položili 
vjence na grobove palih Jugosla

venskih in Norveških partizana, 
i održali komemoraciju. Po
sebno smo bili obradovani neo
čekivanim brojem IMV-ovih 
prikolica u cijeloj Skandinaviji, 
i smatramo da smo bili sa 
svojim novim prikolicama (sve 
su bile vaš proizvod) pravi 
trgovački putnici u službi 
IMV-a

IMV KURIR

Dolazak u Troms, grad po 
bratim Zagreba, je bio posebno 
impozantan kad je kolona 
IMV-ovih prikolica (specijalno 
opranih za tu priliku) lagano 
prolazila kroz grad. Sam dola
zak na Nord Cap je još jednom 
pokazao da nama Jugosla
venima nije ništa nemoguće. Pri 
tome ne mislimo samo to, što je 
po prvi puta jedna ovako velika 
karavana prešla tako dalek put, 
nego jedan događaj koji je 
nasmijao i tradicionalno hladne 
Skandinavce. Sam Nord Cap sa 
spomenikom na samoj litici i 
zgrada koja služi za prodaju 
suvenira, su u širokom luku 
opasani sa blokovima stijena, 
koje imaju za cilj da spriječe 
automobile da nemogu doči do 
kraja tog hrama sjevera Među
tim za naša karavance ni to nije 
bio problem. Kamene blokove 
težine oko 300 kg odvaljali su i 
napravili prolaz, tako da se 
sigurno prvi put a vjerujemo i 
zadnji jedna prikolica sa auto
mobilom našla ispod samog 
spomenika i to naš bjeli putu- 
Ijuči dom sa plavaom vodorav
nom prugom. Tu moramo spo
menuti i prvi propust kako nas 
tako i IMV-a. Mnogi nepoznati 
ljudi su došli do naše vesele 
karavane i raspitivali se o našim 
kućicama razgledavali ih iz
nutra, i žao nam je bilo što 
nismo bili opskrbljeni sa pro
spektima vaših karavan kuća. 
Taj propust je kasnije još u 
nekoliko navrata došao do 
izražaja

Smatramo da bi prilikom 
sljedećih sličnih putovanja o 
tome trebalo voditi računa. 
Posebno moramo istaći slučaj u 
Stockholmu, kada je prvi i 
zadnji puta došlo do kvara na 
jednoj od prikolica. Nekoliko 
kilometara ispred kampa u 
Stockholmu došlo je do puca
nja kompletne poluosovine i 
tromb na „Adriji 450”, koju 
smo nekako uspjeli odvući do 
kampa Odmah sutradan smo 
mzvali AMSH u Zagrebu i javili 
za taj problem. Dalje je sve 
teklo kao u dobro režiranom 
filmu AMSH je posbo telex u 
Novo mesto, vi u Stockholm do 
vašeg zastupnika, i prikolica je 
u roku od 3 sata bila poprav
ljena. Odjek ovako uspješne 
suradnje i organizacije je došao 
i na švedski radio koji nam je 
ustupio jednu emisiju u trajanju 

(Nadaljevanje na 11. str.)
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Požarna varnost: pomemben 
del družbene samozaščite

Požamovaistveni teden je 
tradicionalna akcija za krepitev 
obrambe pred požarnimi nevar
nostmi.

Požari vsako leto prizadenejo 
mnoge izmed nas. Zato je po

trebno, da ob požamovarstve- 
nem tednu ponovno opozorimo 
na pravočasno ukrepanje, da bi 
požar preprečili, če pa je že 
nastal, naj bi ga znali hitro in 
strokovno pogasiti na samem 
začetku s sredstvi, ki so nam pri 
roki.

Požarna varnost na 
delovnem mestu

1. Od vas, zaposlenih, je 
močno odvisna požarna varnost 
na vaših delovnih mestih. Zato 
morate vedeti, kje so izvori 
požarne nevarnosti v tehnološ
kem procesu dela, ki ga oprav

ljate, da bi te nevarnosti pravo
časno odstranii.

2. Če pride do požara, ukre
pajte takoj, da ne bo prepozno! 
Da bi to znah, zahtevajte pouk, 
ker boste tako koristili sebi in 
drugim. Beg pred požarom ni 
časten, razen v primerih, ko gre 
res za neposredno življenjsko 
nevarnost.

3. Škoda, ki jo požari pov
zročajo gospodarstvu, je ogrom
na. Vzroki teh požarov so pred
vsem nevednost, nepoučenost, 
malomarnost in neprevidnost 
pri delu. Ali veste, da lahko že 
najmanjša iskra, ki nastane pri 
varjenju ah drgnjenju kovine ob 
kovino, pri kratkem stiku itd., 
zaneti požar trdnih snovi? Po
sebno hitro zažge naoljene 
krpe. V dotiku s hlapi vnetljivih 
tekočin ah plinov že najmanjša

iskra povzroči celo eksplozijo. 
Kljub temu pa te napake še 
vedno ponavljamo!

4. Red in čistoča na delov
nem mestu, pravilno oskrbovan
je pogonskih mehanizmov in 
osebna disciplina, pravilen pouk 
o povzročiteljih požarov ter o 
načinu gašenja s priročnimi ga
silnimi sredstvi so pogoj za us
pešno in varno obratovanje.

5. Gasilska enota v delovni
organizaciji naj bo porok dobre 
gasilske službe in pripravljenosti 
v primeru požara. To pa bomo 
dosegli, če bodo v gasilski enoti 
aktivni tudi vodilni delavci, vi
soko kvalificirani mojstri, obra
tov odje in vodje delovnih
skupin.

Ali smo za varnost pred po
žari naredili v naši TOZD že 
\se? Kaj moramo še narediti?

Okrog tovarne avtomobilov se vsak dan kaj dogaja. Železniški tir bo kmalu nared, barake, kjer so bile 
pisarne, ni več. Zemeljska dela so v polnem zamahu. Eno izmed miniranj je povzročilo tudi to, da so 
popokala stekla na tovarniški hali.

Priznanje 
tov. Valentiču

Izvršni svet občinske skup
ščine Novo mesto vsako leto 
podeljuje nagrade zaslužnim 
družbenopolitičnim delavcem, 
delavcem v gospodarstvu, na 
kulturnem in športnem po
dročju, nagrade oziroma pri
znanja za njihovo prizadevnost 
in uspešnost.

Letos je bilo podeljenih 10 
priznanj in med drugimi ga je 
dobil tudi ing. Pavle Valentič, 
pomočnik generalnega direk
torja za proizvodnjo.

Tov. Valentiču ob prejetju 
tega priznanja iskreno česti
tamo!

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiniiiii

VEČJI PRILIV
DELAVCEV IZ DRUGIH 

REPUBLIK
Do konca avgusta se je letos 

zaposlilo v Sloveniji 10.398 
delavcev iz drugih republik in 
pokrajin (v enakem obdobju 
lani 9777 delavcev, leta 1977 
pa 8091 delavcev). Z začasnega 
dela v tujini se je vrnilo le 216 
delavcec, kar je komaj dobra 
polovica od skupnega števila 
delavcec, ki so se v enakem 
obdobju vrnili leta 1978 in 
1977 iz tujine in se prijavili 
skupnosti za zaposlovanje.

iiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiii

(Nadaljevanje z 10. str.)

od 60 minuta. Jedino je izjava 
jednog našeg člana u cijeloj toj 
akciji izazvala brojne primjedbe 
(opravdane): ,Za takav popra
vak bi u Zagrebu čekali 15 
dana Nadamo se da nam 
nećete zamjeriti na iskrenosti.

Nastavak puta je protekao 
bez ikakvih problema i kara
vana se vratila u Jugoslaviju po 
planu 28. 7. sa 3 sata zaka
šnjenja u odnosu na zacrtani 
itinerer.

Prošli smo 10.200 km, 11 
evropskih zemalja i sad smo 
sigurni da smo u potpunosti 
nmavdali naziv našeg putovanja

— „Karavana mira i prijatelj
stva”. Naš plan puta u koji 
mnogi nisu vjerovali pa čak i 
predviđali da se uopće neće 
realizirati, priveli smo uspješno 
kraju. „

To nam ]e podsticaj da za 
sljedeće godine organiziramo 
putovanja u druge krajeve svi
jeta, a o kojima ćemo vas na 
vrijeme obavjestiti. Orgentacije 
radi u planu su za 1980 godinu 
posjet olimpijadi u Moskvu i 
pu t do Kenije. Uvjereni smo da 
če naša suradnja kao i do sada 
biti uspješna te da če te kao i 
do sada u okviru svojih 
mogućnosti pomagati akcije

našeg Camping Caravaning 
Guba.

Tajnik CCC: 
MARIJAN ŠKRPEC, l. r.

NAŠE PRISRČNE 
ČESTITKE

In kaj naj še dodamo? Da 
smo zadovoljni z uspehom 
akcije, je razumljivo; da smo še 
posebej veseli njihovih pohval 
in da taka pisma radi prebi
ramo!

To nam je hkrati tudi spod
buda, da se v bodoče še bolje 
pripravimo in še bolj organizi
rano lotimo izpeljav naših

nalog ki izhajajo iz dogovor
jene akcije. Ne smemo dopu
stiti, da zaradi male nepazlji
vosti ali malomarnosti nekoga 
izmed nas, ki sodelujemo v 
pripravah, akcija IM V maksi
malno ne uspe (kot je v tem 
primeru n. pr. karavana krenila 
na pot brez prospektnega mate
riala za ADRIA IM V v inozem
stvu).

Zagrebškim kamperjem — 
udeležencem karavane še enkrat 
v imenu članov kolektiva IMV 
čestitamo za uspešno in srečno 
prevoženih dolgih 10.200 km s 
prikolicami IMV ADRIA!

VIDA KERIN

Novo mesto, 27. novembra 1979 IMV KURIR 11



„Delam zadovoljen in vesel...”
Radojica Negovanovič je opravil že 1327 uspešnih dostav novih vozil

Tovariša Radojico Negovano- 
viča poznajo več ali manj vsi 
zaposleni v ncei delovni organi
zaciji. Kot kurir in dostavljalec 
novih vozil za našo poslovalnico 
v Ljubljani je vedno v stikih z 
ljudmi. Vedno je vsakomur pri
pravljen pomagati, nasmejan, 
vedno dobre volje, v vsakem 
trenutku pripravljen tudi na 
šalo. Pa tudi za delo je tov. 
Negovanovič vedno pripravljen, 
ne glede na uro, dan ali vreme.

Vzrok, da danes pišemo o 
tov. Negovanoviču, je njegov 
uspeh v delu. V času od 16. 10. 
1976 do 16. 10. 1979, v treh 
letih, je opravil 1327 dostav

Povodom sportskog dana 
IMV, poslovnica Novi Sad, uz 
saradnju IMV servisa „Auto- 
mehanika" organizovala je 13. 
10. 1979 god. turnir u malom 
fudbalu, šahu, Stonom tenisu i 
pikadou. Na turniru je učestvo
valo oko 50 takmičara (2 ekipe 
„Automehanike" N. Sad i po 
jedna ekipa iz Poslovnice Beo
grad i Novi Sad).

Pre početka turnira sve 
takmičare u društvenim prosto
rijama RO GRAS primio je 
direktor „Automehanike” drug 
Dragan Bošković koji se 
pohvalno izrazio o organizaciji 
turnira, izrazio želju daše takav 
vid saradnje što više sprovodi, 
kako bi se mladi iz poslovnica i 
servisa što više zbližili i upo
znali, a to vodi boljoj saradnji 
in poslovanju.

novih vozil. V glavnem je do
stavljal nesi poslovalnici R-4, 
kombije vseh vrst, nekaj priko
lic, R-14, R-18 in R-30. Pri 
vseh teh mnogih prevoženih ki
lometrih ni imel niti ene nezgo
de, kljub najrazličnejšim vre
menskim pogojem. Tov. Nego- 
vanoviča smo v preš ali, kako mu 
je to pri današnjih pogojih na 
naših cestah in pri tolikih ne
zgodah uspelo tako uspešno 
opravljati delo. Takole je odgo
voril:

„Moje načelo, ko sem na 
cesti je, da spoštujem druge 
udeležence v prometu in tako 
tudi oni mene spoštujejo. Ven-

Za sečanje na prvi turnir 
predsednik sindikalne oragani- 
zacije „Automehanike" dodelio 
je sindikalnim poverenicima 
poslovnice Beograd i Novi Sad 
plaketu GRAS.

Turnir se odvijao u uslovima 
prijateljstva i drugarstva. Prvo 
mesto na turniru osvojila je 
ekipa poslovnice Novi Sad, a 
najbolji strelec turnira bio je 
drug Milosavljevič iz pobed- 
ničke ekipe.

Po završetku turnira organi- 
zovana je drugarska zakuska u 
restoranu društvene ishrane 
GRAS Novi Sad, gde su se 
ponovno svi rukovodioci 
društvenopolitičkih organi
zacija pohvalno izrazili o orga
nizaciji turnira i susretu mladih.

DJORDJE BEUANSK1

dar to ne velja le na cesti, pač 
pa tudi v življenju. Nikoli ne 
tvegam; „bo ali ne bo šlo“, tega 
na cesti, v prometu ne bi smelo 
biti! Saj v avtomobil nikoli ne 
moreš popolnoma zaupati; ni
koli ne veš, kdaj ti lahko kaj 
odpove. Prav tako pa pri mojem 
delu igra pomembno vlogo po
trpljenje in dobri živci, pred
vsem pa odgovornost. Vse to 
nekako pogojuje varno vožnjo. 
Veliko je odvisno tudi od tega, 
če človek opravlja svoje delo z 
zadovoljstvom in veseljem. To 
pa počnem in prav zato sem 
lahko to dosegel

Se stiska za cement
Prihodnje leto naj bi po 

sedanjih napovedih v Sloveniji 
porabili milijon 650.000 ton 
cementa, kar je le 50 tisoč ton 
več od tega, kot so predvidevali 
za letos in lani. Strokovnjaki že 
zdaj napovedujejo, da bo drugo 
leto stiska za cement hujša od 
te, ki smo jo poznali zadnja 
leta.

V športni dvorani so pred 
kratkim naše rokometašice 
odigrale dve tekmi. Pomerile so 
se z ekipo Novega mesta. 
Tekma se je zaključila z rezul
tatom 10:9 za ekipo Novega 
mesta. Od naših deklet sta se v 
tej tekmi izkazali Martina 
Udvanc in Sonja Gornik, obe s 
tremi zadetki.

V drugi tekmi so se dekleta 
pomerila z ekipo Črnomlja in 
srečanje izgubile s 5:14. V naši 
ekipi je dala največ zadetkov

IMV KURIR izdaja delovna 
organizacija Industije motor- 
n ih vozil Novo mesto — 
Izhaja vsakih 14 dni v 6200 
izvodih — Ureja uredniški 
odbor — Glavni urednik 
Andrej Dular, odgovorni 

urednik Simo Gogič — Ured
ništvo in uprava: Novo
mesto. Zagrebška cesta 
18/20 — Grafična priprava: 
ČZP Dolenjski list, Novo 
mesto; tisk: Knjigotisk Novo 
mesto.

Čestitka strelcu 
Marjanu Veharju

S streljanjem se Marjan 
ukvarja že več kot pet let. 
Trenirati je začel že tedaj in ves 
čas redno obiskuje treninge, ki 
jih imajo naši strelci vsak torek 
in četrtek.

Pred kratkim se je udeležil 
republiškega tekmovanja ci
vilnih invalidov vojne Slovenije 
(CIVS1 in zasedel odlično prvo 
mesto v streljanju z zračno 
puško s 170 krogi. To je 
Matjanov dosedaj največji 
uspeh.

Čestitamo in mu želimo še 
veliko uspehov!

Milena Maletiš (3).
Kljub izgubljenim tekmam je 

uspeh že to, da dekleta vztra
jajo in da pridno trenirajo. 
Trener naše rokometne ženske 
ekipe je povedal, da se srečuje z 
vrsto težav, predvsem zato, ker 
številčno niso močni.

Zato vabimo vsa dekleta, ki 
imajo veselje do športa, pred
vsem rokometa, da pridejo na 
treninge, ki so v športni dvorani 
ob sredah ob 18.30 in petkih 
ob 18. uri.

Sportski dan IMV 
i u poslovnici

Ženska rokometna ekipa 
se želi okrepiti


